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                    Індывідуальная  работа  над  памылкамі
1. Разгарніце сшытак. Паглядзіце, якія памылкі даюць  магчымасць самастойна выправіць іх і стаць разумнейшым.

2. Ад папярэдняй работы адступіце 2 лінейкі незалежна ад таго, колькі радкоў застаецца на старонцы сшытка.

Калі пасля работы застаеецца адзін радок ,дата запісваецца на верхнім радку наступнай старонкі.

Запішыце дату.
Запішыце словазлучэнне “Работа над памылкамі”

Узор        

                                    Восьмага лютага

                                 Работа над памылкамі
3. Разбярыцеся ў тыпах памылак:

3.1 арфаграфічныя памылкі: на палях вынесена |;
3.2 пунктуацыйныя памылкі: на палях вынесена V;
3.3 граматычныя памылкі: на палях Г;
3.4 маўленчыя памылкі: на палях М;
3.5 памылкі ў зместе: на палях З.

4. Пачынайце работу над памылкамі ў сшытку.

1. Работа над арфаграфічнымі памылкамі 
1) Вызначце марфему (¬ ∩ ˄     ).
2) Вызначце часціну мовы (калі памылка ў суфіксе або канчатку).
3) Растлумачце памылку вусна і графічна. Пры неабходнасці карыстайцеся спісам арфаграм.
4) Прывяздіце прыклады на дадзенае правіла.
5) Аформіце запіс у сшытку.
Узор запісу ў сшытку

	Слова, у якім дапушчана памылка
	Арфаграма


	Тлумачу,

правяраю
	Прыклады

	На ўзмежку


	Правапіс у-ў
	Пасля галосных у пачатку слова
	Сонца ўзышло

	Калегіум
	Правапіс у-ў
	-Ус-ум   без   ў
	Страус, акварыум


Спіс арфаграм
	Арфаграма
	№

 арф.
	Парадак работы

	Правапіс галосных о,э,а
	1.
	Запішыце слова, пастаўце націск, падкрэсліце галосную, падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:
Мора ,кіно, Орша, гэты, жэрдка(пад націскам)
але: шынель, газета , нервы
маразы, рамонт (не пад націскам)

запазыч. Адажыа,Токіа
бартар, шніцаль(ар-,аль-)


	Правапіс галосных е,ё,я
	2.
	Запішыце слова, пастаўце націск, падкрэсліце галосную, падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:
Мёд-мядовы(першы склад перад націскам),
герой ,кефір , Херсон(пасля г,к,х  у запазыч.словах),
роўнядзь, лаяць, лаянка (у паслянаціскных складах некаторых суф. назоўнікаў,дзеясловаў,аддзеяслоўных назоўнікаў),
лёгкі,ётаванне,
радыёграма


	Правапіс галосных у складаных словах
	3.
	Запішыце слова, пастаўце націск, падкрэсліце галосную, падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:

Мнагазначны(націск на першы склад другой часткі слова),

Водапранікальны(націск на другі  склад другой часткі слова),
Марозаўстойлівы (другая частка слова пачынаецца з  ў )
фота-, мота-, свое-, проці-, радыё-, што-

фотаілюстрацыя (выкл.)
(але: фатограф,фатаграфія,матавоз, матацыкл),

Сенакос, сенакасілка (незалежна ад націску)
Паліглот,полівітаміны,

Велікадушны(націск на першы склад другой часткі слова),

вялікадзяржаўны(націск на другі  склад другой часткі слова)


	Правапіс  спалучэнняў галосных 

	4.
	Запішыце слова, вызначце пазіцыю галоснай літары,пастаўце націск, падкрэсліце галосную, падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:

Іосіф (не пад націскам),
Іарданія (пад націскам),
іерогліф (у пачатку слова ),
гігіена(пасля мяккага зычнага),

арыенцір (пасля цвёрдага зычнага),
аксіёма(у сярэдзіне слова пад націскам),
біяграфія,нацыянальны(у сярэдзіне слова не пад націскам),
РАДЫЁ , НЕАПАЛЬ, АКІЯН (ВЫКЛ.)
археолог , акардэон (у сярэдзіне слова пад націскам),
археалогія,акардэаніст (у сярэдзіне слова не пад націскам),
маёр( пад націскам),
маянэз( не пад націскам),

ёта(у пачатку слова),
фае  (пасля галосных),
Йемен,йеменец! (уласныя імёны і вытворныя ад іх)


	Правапіс прыстаўных 
галосных  і,а 
	5.
	 Запішыце слова, падкрэсліце прыстаўны і літару , якая знаходзіцца пасля яго,падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:

Імгла (перад збегам зычных,дзе першая л, м, р)
 Імшара ( амшара) ,

мінуў  аржанішча (папярэдні на зычны),
на  льнішчы ,прымчацца (папярэдні на галосны)



	Правапіс літар      

         і,ы 

пасля прыставак
	6.
	Запішыце слова ,вызначце прыстаўку, падкрэсліце апошнюю літару  прыстаўкі і першую літару кораня,запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:
Выйсці(прыстаўка на галосны),

абысці (прыстаўка на зычны),
Заіка (каранёвы і),
міжінстытуцкі (між- ,звыш- ,пан- ,супер- ,транс- ,
                             контр-,гіпер-)


	Правапіс  звонкіх і глухіх, шыпячых  і свісцячых
	7.
	Запішыце слова ,падкрэсліце арфаграму,падбярыце праверачнае слова ,запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:

Дубкі-дубок,

нож-нажа, мазь-мазі


	Правапіс 

д-дз,т -ц
	8.
	Запішыце слова ,падкрэсліце арфаграму,падбярыце праверачнае слова ,запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:

Агарод-у агародзе,

тыраж,тыгр,
дэпутат,цір ,Дэфо, Людміла



	Правапіс

падоўжаных 

зычных
	9.
	Запішыце слова, падкрэсліце падоўжаныя і літары, якія знаходзяцца перад і пасля іх, падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:

ш,з,дз,л,н,с,ц,ч,ш-паміж галоснымі!

Аблічча, багацце 

але : Ілья, Ульяна, Касьян, ліць,              

        група(запазыч.)


	Правапіс некаторых спалучэнняў зычных
	10.
	Запішыце слова,  падкрэсліце спалучэнне зычных, падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:

Позні, міласэрны, сэрца, абласны, шчаслівы,сонца

	Правапіс прыстаўных і ўстаўных літар

в,г
	11.
	Запішыце слова, падкрэсліце прыстаўны і літару , якая знаходзіцца пасля яго,падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:
Вугал (перад у націскным у пачатку слова),
окаць,наогул-выкл.
вока,востры,вакол,Навум,

гэты,адгэтуль, Ганна,

Орша, ода, універсітэт, увага


	Правапіс

у (складовага),

ў (нескладовага)
	12.
	Запішыце слова, падкрэсліце  у або ў з літарай , якая знаходзіцца перад ёй,падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:

Высокі ўраджай(пасля галосных),

 пачулася “ўра”, жанчына-ўрач, лаўрэат, 

Аул, моцнае уханне(пад націскам),
страус,акварыум (заканчваецца на ус,ум),
ток-шоу,фрау(запазыч.)


	Правапіс змякчальнага
мяккага знака
	13.
	Запішыце слова, падкрэсліце  ь   з літарай , якая знаходзіцца перад ёй,падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:

Лось, просьба-па просьбе,

пільны(пасля л’,н’),
людзьмі (перад –мі),
камень-каменьчык,

 студзеньскі (прым.назвы месяцаў),восеньскі,

беленькі (суф.-еньк,-эньк, -аньк),

прыгледзься,кіньце (дзеясл.заг.л. перад постфіксамі –ся,-це),
пяцьдзясят,пяцьсот (складаныя лічэбнікі),
хтосьці,дзесьці ( у постфіксе –сьці),
ледзьве
вяселле(падаўжэнне)

голуб(б,п,м,ф)
конь-конскі(суф.-ск)
вагон-вагончык(пасля н,перад суф.-чык)
меншы,іншы (пасля  н   перад   ш )


	Правапіс мяккага знака і

апострафа
	14.
	Запішыце слова, падкрэсліце  ь  або ‘ з літарай , якая знаходзіцца перад ёй,падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:                               
Васільевіч,Нью-Ёрк  (пасля з,с,дз,ц,л,н)

Ілья, Касьян, Ульяна (выкл.)       

Пад’ехаць, Мар’ян, інтэрв’ю,двух’ярусны, шмат’ярусны

               але : здароўе , салаўі(пасля ў),
                         сад-яслі, партячэйка 

	Правапіс вялікай і малой літары
	15.
	Запішыце слова, растлумачце  правапіс вялікай (малой) літары,падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:  

 Буран(конь)-клічка жывелы,(сабака Рэкс,папугай Гоша)

Міхасёвы прыгоды -прыналежны прыметнік,утвораны ад ад асабовага імені пры дапамозе суф.-ёв (Алесіна ваверка,Купалавы паэмы)


	Правапіс не(ня),ні 

з рознымі часцінамі мовы
	16.
	Запішыце слова, растлумачце  правапіс не(ня),ні  ,падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:  

Няўмека  (не ўжываецца без не(ня)) , 
 недавыканаць(прыстаўка неда),

 няпраўда-хлусня(сінонім без не (ня) ),
 нязжатае жыта(дзеепрым.  без залежных слоў),
нехта,некалькі (неазначальныя займ. і  прысл.),

не праўда ,а хлусня (супрацьпастаўленне),

не пісаў(не з дзеясл.)

	Напісанне слоў разам і  праз злучок
	17.
	Запішыце слова, растлумачце напісанне слоў разам ,асобна або праз злучок ,падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:  

Пяцігадовы(першая частка лічэбнік),

сарвігалава(наз.,першая частка дзеясл.2-й асобы адз. ліку),

але: перакаці-поле, узвей-вецер
зернесушыльны-зернесушылка(склад.прым., утвораныя ад слад.наз.),

высокаадукаваны-высокая адукацыя(словазлуч.),

назаўтра(прыназ.+прысл.),

злёгку(прыназ+прым.),

удвух,надвае (у,на+ліч.),

гэтаксама,штомесячна (сама,што +прысл.),

ні з кім (прыназ.+часц.+займ.),

з самага верху(паясняльнае слова),

без аглядкі, без канца, на вока, на злосць, на памяць, на хаду, на ляту,пад паху, у абрэз
хтосьці (хтось)  (займ.+-сьці,-сь)

нехта, ніхто (не(ні)+займ.)              *************
даўно-даўно,раз-пораз (спалуч. 2 аднолькавых слоў),

шляхі-дарогі (спалуч. 2 блізкіх слоў),

уверх-уніз (спалуч. 2 супрацьлеглых  слоў),

70-годдзе (першая частка лічбамі),

баба-яга (ад склад.наз.без злуч.галоснай),

кілават-гадзіна (адзінкі вымярэння),але:працадзень,

кісла-салодкі (якасць),

цемна – вішнёвы(колер,адценне колеру),

рамэн –раланаўскі (ад імя і прозвішча),

фізіка-матэматычны(раўнапраўныя паняцці),

паўднева-заходні (напрамак свету),

Усходне-Еўрапейская раўніна (геагр.назва),

чалавек пятнаццаць –дваццаць (прыблізная колькасць),

па- першае(прысл.),
 па-сваяцку (прысл.,па+-ску,-цку,-і (-ы),-аму ( -яму), -ому            

                                                                                         (-ему)), 
з-за,з-пад(складаныя прыназоўнікі),

абы-хто,абы-дзе (абы+займ.,прысл .),

хто-небудзь,куды-небудзь(займ.,прысл .+ небудзь),

усё –такі, так –такі, зноў –такі, даволі –такі, 
сказаць- то ён сказаў, прыйшоў –такі сам(пасля деясл.)

	Правапіс канчаткаў назоўнікаў

 (1 скл., Д.с., М.с.)
	18.
	Запішыце слова, вызначце  тып асновы, прыдумайце і запішыце слова з такім жа канчаткам:
Канчатак –е маюць назоўнікі з асновай:

· аснова на цвёрды зычны(сцяне, на сцяне);

· на г, х, якія чаргуюцца з мяккімі з, с (дарозе, на дарозе, страсе, на страсе).

Канчатак – і маюць назоўнікі з асновай

на мяккі зычны (воля - волі).

Канчатак –ы маюць назоўнікі з асновай:

· на зацвярдзелы(праца - працы);
· на к, які чаргуецца з ц (пчолка - пчолцы).
Канчатак –э маюць назоўнікі з асновай на к (які чаргуецца з ц) і націскным канчаткам (дачка - дачцэ)

	Правапіс канчаткаў назоўнікаў 

 (2 скл., Р.с.)
	19.
	Запішыце слова, растлумачце напісанне канчатка, прыдумайце і запішыце слова з такім жа канчаткам:
Канчатак –а/ -я маюць назоўнікі, якія абазначаюць:

1) назвы канкрэтных прадметаў, якія паддаюцца лічэнню:стала, жолуда;

2) агульныя і ўласныя назвы асоб і жывых істот:брата, Васіля, аленя;

3) органы і часткі цела чалаваека, жывёлы: носа, хваста;

4) навуковыя і тэхнічныя тэрміны: квадрата, атама
 (выкл. тэксту,ліку, склону, роду, націску, перакладу);

5) назвы арганізацый, устаноў і прадпрыемстваў: завода, штаба;

6) адзінкі розных вымярэнняў (даўжыні, вагі, плошчы, аб’ёму, часу і інш.): сантыметра, рубля
(выкл. веку, ранку);
7) агульныя і ўласныя назвы населеных пунктаў, геаграфічныя і астранамічныя назвы: раёна, Мінска;

8) назвы танцаў, абрадаў, народных, спартыўных, картачных гульняў: танца, бокса.
Канчатак –у /-ю маюць назоўнікі, якія абазначаюць:

1) абстрактныя паняцці: розуму, жалю;

2) рэчыўныя назоўнікі: кіслароду, пяску, чаю, аспірыну 
(выкл. хлеба, аўса);

3) з’явы прыроды: ветру, смерчу;
4) месца, прастору, неакрэсленыя прамежкі часу: берагу, лугу, (выкл. беражка, вяршка);

5) грамадскія фармацыі, навуковыя плыні, тэорыі: рэалізму, дарвінізму;

6) зборныя прадметы: лесу, тыражу 
(выкл. ляска, экіпіжа, табуна, статка);

7) розныя захворванні: бранхіту, грыпу;
8) апрадмечаныя дзеянні: прыходу, бегу;

9) падзеі ў грамадскім жыцці: фестывалю, кіріашу


	Правапіс канчаткаў назоўнікаў 

(2 скл., М.с.)
	20.
	Запішыце слова, вызначце тып асновы, прыдумайце і запішыце слова з такім жа канчаткам:
Канчатак –е маюць неасабовыя назоўнікі з асновай:

· на цвёрды зычны: на стале;

· на г,х,якія чаргуюцца з мяккімі з,с: стог – на стозе, паверх – на паверсе.

Канчатак – і маюць назоўнікі з асновай

на мяккі зычны: агонь – у агні, гай – у гаі.

Канчатак –ы маюць назоўнікі з асновай

на зацвярдзелы: палец – на пальцы.

Канчатак –у маюць назоўнікі з асновай

на г,к,х, якія не чаргуюцца з з, ц, с: на мітынгу, на даху, у парку. 
Асабовыя назоўнікі маюць канчаткі:

канчатак –е маюць  назоўнікі з асновай на цвёрды зычны:пры браце;
канчатак –ю маюць  назоўнікі з асновай на мяккі зычны: пры вучню;

канчатак –у маюць  назоўнікі з асновай на зацвярдзелы зычны: пры мужу;

канчатак –у маюць  назоўнікі з асновай на г,к,х: пры Алегу


	Правапіс канчаткаў назоўнікаў 

(3 скл.,Т.с.)
	21.
	Запішыце  слова, растлумачце  напісанне канчатка, прыдумайце і запішыце  слова з такім жа канчаткам:
Канчатак –у/-ю: цішшу, меддзю, Прыпяццю, свежасцю, радасцю.
Пасля б, ф, р пішацца апостраф: глыб’ю, шыр’ю, верф’ю.

Пасля ў апостраф не пішацца: любоўю.


	Правапіс канчаткаў назоўнікаў
(множны лік)
	22.
	Запішыце слова, растлумачце  напісанне канчатка, прыдумайце і запішыце  слова з такім жа канчаткам:
Назоўнікі 1 скл. маюць канчатак –аў (-яў) (асновы са збегам зычных) і нулявы канчатак: лічбаў, бітваў, школ , сцен .

Назоўнікі 2 скл. маюць канчаткі  -аў (-яў), -оў (-ёў): сэрцаў, вяселляў, сталоў, палёў;

рэдка – канчатак –эй (-ей): гасцей, вачэй.
Назоўнікі 3 скл.  пад націскам маюць канчатак –эй (-ей): начэй, мышэй, гусей;

не пад націскам – канчатак –аў (-яў): печаў, даляў.


	Правапіс суфіксаў назоўнікаў 

Суфіксы
 –ак-, -ык-(-ік-),

 -чык-, -нік-.
	23.
	Запішыце  слова, вызначце суфікс, прыдумайце і запішыце слова з такім жа суфіксам:
Дубочак-дубочка, дубочку(ак,бо пры змяненні галосны ў суфіксе выпадае)

	Правапіс суфіксаў назоўнікаў 

Суфіксы 
–ачк-, -ечк-, 

-ічк--ычк-.
	24.
	Запішыце слова,  вызначце  суфікс, прыдумайце і запішыце слова з такім жа суфіксам:
 Сашачка ,мамачка  (суфікс –ачк- пішу ў назоўніках пасля цвёрдых і зацвярдзелых зычных)
матулечка(суфікс –ечк- пішу ў назоўніках пасля мяккіх зычных).

суніца – сунічка (суфікс –ічк-/-ычк- пішу ў назоўніках, утвораных ад слоў на –іц-/-ыц-)


	Правапіс суфіксаў назоўнікаў 

Суфіксы 
–чык-,-шчык-.
	25.
	Запішыце слова,  вызначце суфікс, прыдумайце і запішыце слова з такім жа суфіксам:
лётчык, наладчык(суфікс –чык- пішу пасля д,т,з,с,ж у назоўніках пры абазначэнні роду заняткаў)
паромшчык, вугальшчык(суфікс –шчык- пішу пасля санорных зычных)


	Правапіс суфіксаў назоўнікаў 

Суфіксы 
–аньк-,-еньк-.
	26.
	Запішыце слова,  вызначце суфікс, прыдумайце і запішыце слова з такім жа суфіксам:
Рэчанька (суфіксы –аньк-, -еньк- пішуцца з мяккім знакам)



	Правапіс суфіксаў прыметнікаў
	27.
	Запішыце слова, вызначце суфікс, растлумачце ўмовы напісання ,прыдумайце і запішыце слова з такім жа суфіксам:
Беленькі (суф –еньк- пішацца пасля мяккіх зычных),

лёгенькі (суф –еньк- пішацца пасля г,к,х),

старэнькі (суф –эньк- пішацца пад націскам пасля зацв.),

шэранькі (суф –аньк- пішацца не пад націскам пасля зацв.),

чэрвеньскі(суф.-ск-+ь  у назвах месяцаў),але:вераснеўскі,
бра (т+с )кі=брацкі(т,ч,к,ц+ск=ц),

гара(д+с)кі=гарадскі(д-захоўваецца),

белару(с+с)кі=беларускі(с+ск=с),

гамбур(г+с)кі= гамбургскі(г,к,х,з,ж,ш+ск= гс,кс ,хс, зс,жс, шс

                                                                     геаграфічныя назвы),

узбе(к+с)кі=узбекскі(г,к,х,з,ж,ш+ск= гс,кс ,хс, зс,жс, шс

                                                             нацыянальнасці,народнасці),

пінскі (зліццё),

Крупкі-крупскі(на кацы слова к знікае),

туманны(туман+суф.н),

імянны(імя-ад наз. на мя),
але:полымя-палымяны!
вогненны(суф.-енн-),  высачэнны (суф.-энн-),

летні(суф.-н-),люстраны(суф.-ан-),гліняны(суф.-ян-) , пчаліны(суф.-ін-),шпачыны(суф.-ын-),

Васілёў сшытак(-ёў-(-ёв), -оў-(-ов), -еў-(-ев), -аў-(-ав)-  м.р),

Наташын сшытак(-ін-,-ын-      ж.р.)
русалчына-русалка(чаргаванне к-ч,ш-х)


	Правапіс лічэбнікаў
	28.
	 Запішыце слова, растлумачце ўмовы напісання , прыдумайце і запішыце  яшчэ два словы на гэта правіла:  

Пяцьдзясят(складаны лічэбнік),

пяцістамі(складаны лічэбнік-змяняюцца абедзве часткі),

абодва браты(м.р.(н.р)+наз мн.л.),
абедзве сяброўкі(ж.р.+наз мн.л.),

абое(маці з бацькам)працавалі разам(м.р+ж.р.+наз мн.л.),

дзявяцера,дзясяцера(зборныя ліч.),

дзве пятыя(першая частка -2,3,4,то другая частка-мн.л.),
пяць сёмых(першая частка -5,6,7,8, другая частка- Р.скл мн.л.),

паўтара кіламетра (наз. м.р.,н.р.),

паўтары тоны(наз. ж.р.),

паўтараста рублёў(нязм.).


	Правапіс займеннікаў
	29.
	Запішыце слова, растлумачце ўмовы напісання , прыдумайце і запішыце  яшчэ два словы на гэта правіла:  

Цяжэй за ўсё сябе перамагчы
                (Р.скл або В.скл.аб'ект дзеяння супадае з суб’ектам)
Паклон табе,мой беларускі край!(Д.скл)

нехта,ніхто(не(ні)+займ.),
хтосьці (хтось)  (займ.+-сьці,-сь),
абы-хто (абы+займ.),

хто-небудзь (займ.+ небудзь),
ні з кім (прыназ.+часц.+займ.)



	Правапіс дзеясловаў
	30.
	Запішыце слова, растлумачце ўмовы напісання , прыдумайце і запішыце  яшчэ два словы на гэта правіла:  
Даследаваць,даследаваў(даследую)

      Н.ф-. ава-(-ява-),   калі цяп.ч.1 ас.-ую(-юю)
Расказваць,расказваў(расказваю)
         Н.ф;,прошлы час-. ва, калі цяп.ч.1 ас.-ваю
   (акрамя зб.зычных,апошні л,н,р)
Падтрымліваць , падтрымліваў (падтрымліваю)

 (перад суф. –ва- ёсць збег зычных, апошні л,н,р)
арыентаваць,рэканструяваць(запазыч. –ава-(-ява-)),

буксіраваць-буксаваць(аманімія суфіксаў  -ірава- з -ава-),

супако-іць-супакойваць(Н.ф.зак.трыв .  галосны перад-іць),

стрыгчыся(стрыгчы+ся)-зваротны дзеясл.

Радуюцца(радуюць+-ца(-цца)


	Правапіс суфіксаў дзеепрыметнікаў
	31.
	Запішыце слова, вызначце суфікс, растлумачце  правапіс суфікса дзеепрыметніка, прыдумайце і запішыце слова з такім жа суфіксам:
пачарнелы-пачарнець(ад Н.ф.неперах.законч. трыв.дзеясл.+-л),
суф.-ш-(-уш-),-н-,-ен-,-ан-,-т-

	Правапіс суфіксаў

дзеепрыслоўяў
	32.
	Запішыце слова, вызначце суфікс, растлумачце  правапіс суфікса дзеепрыслоўя , прыдумайце і запішыце слова з такім жа суфіксам:
Пішучы-пісаць( 1 спр.-учы-,-ючы-),

гаворачы-гаварыць( 2 спр.-ачы,-ячы-),

звесіўшы-звесіць (-ўшы- пасля галосных),

прывёзшы-прывёз (-шы-  пасля зычных)

	Правапіс прыслоўяў
	33.
	Запішыце слова, растлумачце правапіс прыслоўя , падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:  

Назаўтра (прыст.на),
хтосьці (постфікс –сьці),

дабяла (ад прым. прыст.-суф. спосаб утварэння),

удвая(ад прыназ.+ліч.),

упустую(ад.прыназ.+прым.),

прытым(ад.прыназ.+займ.),

штораз,штоноч(што),

па-першае(па+парадкавы лічэбнік)

па-добраму(па+-ку,-і (-ы),-аму ( -яму), -ому (-ему),-йму)
абы-дзе (ад абы+ прысл .),

куды-небудзь(ад прысл .+ небудзь),

мала-мала(паўтор аднолькавых слоў),
больш-менш(супрацьлеглыя словы)

	Правапіс прыназоўнікаў
	34.
	Запішыце слова, растлумачце  правапіс прыназоўніка, падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:  
Ад хаты(самай),

ва ўніверсітэце (у-ва ,бо пачатак слова  з  у),

вярнуцца са сходу(з-са ,бо слова пачынаецца збегам  зычн.,

                                першы з якіх з,с, ж,ш),
замест , наконт, накшталт, звыш
з-пад,з-па-над


	Правапіс 

часціц


	35.
	Запішыце слова, растлумачце  правапіс часціцы ,падбярыце і запішыце яшчэ два словы на гэта правіла:  

Прыйшоў  бы,прыйшла  б,

 усё –такі, так –такі, зноў –такі, даволі –такі, 
сказаць- то ён сказаў, прыйшоў –такі сам(пасля дзеясл.),

ані воблачка(часціца а+адмоўе ні)


2. Работа над пунктуацыйнымі памылкамі 
1) Выпішыце сказ або тую частку, дзе дапушчана памылка.

2) Знайдзіце і падкрэсліце граматычную аснову сказа

3) Ахарактарызуйце сказ: просты ці складаны. Калі ён просты, вызначце, чым ускладнены. Калі складаны, разбярыцеся ў структуры. Карыстайцеся спісам пунктаграм як дапаможнікам.
4) Пастройце схему сказа.
5) Узор запісу ў сшытку:

Сонца асвятляе лес, і дарогу, і кожны куточак, і кожную
                  галінку.
[  ___   ‗‗‗‗          , і      , і      , і      ]. 
Спіс пунктаграм
	№


	Пунктаграма
	Парадак работы

	1.
	 Знак прыпынку ў канцы сказа
	Выпішыце сказ,пастаўце патрэбны знак прыпынку,                падкрэсліце яго,запішыце  яшчэ адзін сказ з такім знакам.

Удзень над вёскай прашумела навальніца.
А шчасце ёсць на свеце!
А хто там ідзе?


	2.
	 Працяжнік   паміж галоўнымі членамі сказа
	Запішыце сказ правільна, растлумачце пастаноўку працяжніка.

Наша хата- мая калыска і прытулак.

Тры і пяць-восем.

Плошча поля-два гектары.

Поле араць-не рукамі махаць.

Возера –рукой падаць.

Мова-гэта гісторыя народа.

Уладзік зараз   -шмыг у дзверы.

                           Але:

                                   Ён артыст.

                                   Сэрца не камень. (не,як,нібы,нібыта,быццам)

                                  Хлопцы,відаць, добрыя рыбакі.

                                  Весялуха наша Вольга.


	3.
	Знакі прыпынку пры аднародных членах

(без абагульняльнага               слова)
	Запішыце сказ правільна, падкрэсліце аднародныя члены сказа і пабудуйце схему.

Летам дзеці чытаюць,купаюцца, загараюць.            ,       ,    .
Ляцяць у вырай жураўлі і гусі.(і,ды-і,ці, або)                і


	4.
	Знакі прыпынку пры аднародных членах

(з абагульняльным словам)
	Запішыце сказ правільна, падкрэсліце аднародныя члены сказа  і абвядзіце ў кружок абагульняльнае слова,пабудуйце схему.

Усюды панавала цішыня :у полі, на лузе , у гаі.

У полі, на лузе, у гаі-усюды панавала цішыня.

Усюды:у полі, на лузе, у гаі –панавала цішыня.


	5.
	Знакі прыпынку пры зваротках
	Запішыце сказ правільна, расстаўляючы знакі прыпынку, падкрэсліце зваротак, пабудуйце схему, запішыце яшчэ адзін падобны сказ.

Восень, жоўтым крылом не махай.

Па сцежках роднай Беларусі з табой я, ночка , паплыву.

Я стаю ў цішы і слухаю тваё дыханне , Нарач.

Краса мая, мой Нёман родны, мая любімая рака! Люблю разліў твой шумнаводны…

Магутнае слова ты, роднае слова!

(Ці добра,  сударыня, вы сябе адчуваеце?)

Ой, дзяўчаткі, бяжыце сюды.(Ой,эх,ах і інш.выклічнікі)

О маці, як я ганаруся тым, што я-твой родны сын.


	6.
	Знакі прыпынку пры пабочных словах і сказах
	Запішыце сказ правільна,падкрэсліце пабочнае слова(сказ), запішыце падобны сказ.
Сапраўды,у лесе было хораша.

Вы, напэўна, ведаеце гэтага хлопца.
На маю думку, вучыцца ніколі не позна.

!!!            Шапочуць каласы, здаецца,  між сабою.
                Свет здаецца мне кнігай бясконцай.

Ад моцнага шуму нават бабры схаваліся.


	7.
	 Знакі прыпынку ў сказах з устаўнымі канструкцыямі
	Запішыце сказ правільна,падкрэсліце  устаўную канструкцыю, запішыце падобны сказ.
Нам кожнаю назвай (вялікай і дробнай) патрэбна, як імем сваім, даражыць.

Лабановіч –так звалі маладога настаўніка – слухаў апавяданне з вялікай цікавасцю.

	8.
	Знакі прыпынку пры адасобленых членах сказа
	Запішыце сказ правільна,падкрэсліце  адасобленыя члены сказа,растлумачце графічна пастаноўку знакаў прыпынку.
Над зяленым лугам,усыпаным рознымі кветкамі, гулі пчолы.

Без шапкі, у адной гімнасцерцы, Васіль з усяе сілы працаваў вёсламі.


	9.
	Знакі прыпынку пры ўдакладняльных

членах сказа
	Запішыце сказ правільна,падкрэсліце ўдакладняючыя члены сказа,запішыце падобны сказ.
Тут, на палянцы,сярод цемнага лесу,панавала незвычайная цішыня.

Зусім інакш ішло жыццё ў сасняку за горадам, дзе быў штаб фронту.

	10.
	Знакі прыпынку ў сказах з параўнальным зваротам
	Запішыце сказ правільна,растлумачце графічна пастаноўку знакаў прыпынку, запішыце падобны сказ.
Квяцістыя зоры, бы дыяменты,усыпаюць усё неба.

Як чорны парасон, вісела цемра над зямлёй.

Уецца сцежка ў лесе,быццам змейка.

           Бульба   як арэхі.

           Без пары лісточкі млява жоўкнуць,асыпаюцца,як матылі.

           Круглы,нібы шар,месяц выплыў з-за лесу.

           І травы,нібыта зяленыя хвалі, на міг ускіпелі,               

                                                                                  заціхлі,зжаўцелі.

!!!         Галіны як крыжы.(склад выказніка)

             Дождж ліў як з вядра.(фразеалагізм+як)

             У мястэчку бацька быў вядомы  як  выключны ювелірны  майстар.(значэнне “ў якасці”)


	11.
	Знакі прыпынку ў няпоўным сказе
	Выпішыце сказ,пастаўце патрэбны знак прыпынку, падкрэсліце яго,запішыце яшчэ адзін падобны сказ.
Рана загоіцца,а злое слова- ніколі.


	12.
	Знакі прыпынку ў сказах з простай мовай
	Запішыце сказ правільна,расстаўляючы знакі прыпынку, пабудуйце схему.
1. А :”П!”              Я моцна крычу сонцу : “Добры дзень!”
А :”П?”             

А :”П…”

А :”П ”.

2. “П”, - а.             “ Няма нікога дома”, – адказаў хлопчык.
“П ?” - а.

“П !” - а.

“П …” - а.

3. “ П, -а, - п”.       “ Ты, Грышка,-павучаў дзед,-павінен быць

                                 такім, каб цябе паважалі таварышы”.
 4. “ П, -а. - П”.        “ Маладзец Вася, - падумаў Баталаў. –Які 

                                       ён маладзец.”
    “ П? -а. - П”. 

    “ П! -а. - П”.   

    “ П… -а. - П”. 

         

	13
	Знакі прыпынку ў складаназлучаным сказе
	Запішыце сказ правільна, расстаўляючы знакі прыпынку, графічна растлумачце пастаноўку знакаў прыпынку(падкрэсліце галоўныя члены сказа), вызначце від сказа, пабудуйце схему.
Прыпякала сонца, ды веяў легкі ветрык.

Праз нейкі час вецер разагнаў у вышыні хмары і дождж сціх.

                                  (агульнае для дзвюх частак слова(словы))

Якім спыніў каня і сам стаў азірацца навокал.

                                  (дзейнік выражаны займ.  САМ  )

Паволі спускаецца ноч на зямлю на крылах бясшумных і чорных; і дзень аддае свой апошні салют запевам мінорна-вячорным.

                     (часткі сказа развітыя, маюць свае знакі прыпынку)

Імгненне – і  зноў усе патанула ў змроку.

                                                        (вынік,нечаканае дзеянне)

	14.
	Знакі прыпынку ў складаназалежных сказах
	Запішыце сказ правільна, расстаўляючы знакі прыпынку, графічна растлумачце пастаноўку знакаў прыпынку(падкрэсліце галоўныя члены сказа), вызначце від сказа, пабудуйце схему.
Дзяды і бацькі нашу мову стварылі, каб звонка звінела, была як агонь.

Хоць змяркалася даўно -  святла ў доме чамусьці няма.

                                             (сэнсавае супрацьпастаўленне)



	15.
	Знакі прыпынку ў бяззлучнікавых складаных сказах
	Запішыце сказ правільна, расстаўляючы знакі прыпынку, графічна растлумачце пастаноўку знакаў прыпынку(падкрэсліце галоўныя члены сказа), вызначце від сказа, пабудуйце схему.
Дагарэла зара ў небакраі, на зямлю спакойна ноч лягла.

Неба было чыстым усе дні ; раніцай і вечарам рабілася чырвонае,як агонь.

Лабановіч пачуў  :  на душы ў яго неспакойна .

                                          ( паясняе, удакладняе…а іменна)

Я выйшаў на вуліцу і зажмурыўся : у вочы балюча ўдарыла ранішняе сонца .            

                                          ( прычына…таму што, бо )

Аляксей азірнуўся : перад ім стаяў пяхотны старшына з загарэлым вяселым тварам.

                                          ( дапаўняе дзеяслоў-выказнік

                                             і  ўбачыў,што

                                             і  пачуў, што

                                             і  адчуў што   )

Усе навокал  было знаёмае і звычайнае : даверліва шапацелі грушы, шарэў ледзь відна туман на балоце.

                                          (абагульненне)

Красавік з травою – май з травою.

                                         (умова,час …    калі )

На дарозе чуваць быў прыглушаны лесам гул – ішлі цяжка нагружаныя машыны.

                                          (вынік)

Лета збірае – зіма паядае.

                                           (супрацьпастаўленне…а, але )

Сціхне бура -  ясна стане.

                                       (хуткая змена падзей, нечаканы вынік…і )

Уночы звінелі пілы, стукалі сякеры – танкісты будавалі пераправу.

                                         (апошняя частка абагульняе папярэднія :  гэта, усё гэта)
                                          

	16.
	Знакі прыпынку ў складаных сказах 

з рознымі відамі сувязі частак
	Запішыце сказ правільна, расстаўляючы знакі прыпынку, графічна растлумачце пастаноўку знакаў прыпынку(падкрэсліце галоўныя члены сказа), вызначце від сказа, пабудуйце схему.
На ўзгорках стаяць дубы, а ў зарэчнай далечыні сінее лес , злева з-за хмызнякоў выглядаюць стрэхі хат.




3.Работа над граматычнымі памылкамі* 
	Знаходжу 

сказ з памылкай
	Запісваю правільны варыянт
	Тлумачу 

від памылкі
	№

	Толін сшытак
	Толеў сшытак
	утварэнне слова
	1.

	Дзвер
	Дзверы
	утварэнне формы назоўніка
	2.

	Малодшы на пяць гадоў
	Маладзейшы на пяць гадоў
	утварэнне формы прыметніка
	3.

	Дзвюмя камандамі
	Дзвюма камандамі
	утварэнне формы лічэбніка
	4.

	Сваяго народа
	Свайго народа
	утварэнне формы займенніка
	5.

	Ідзець гаворка
	Ідзе гаворка
	утварэнне формы дзеяслова
	6.

	Рассмяяўшаяся дзіця
	Дзіця , якое рассмяялася
	утварэнне формы дзеепрыметніка
	7.

	Сядзеў, чытая кнігу
	Сядзеў, чытаючы кнігу
	утварэнне формы дзеепрыслоўя
	8.

	Свяціў ярчэе
	Свяціў ярчэй
	утварэнне формы прыслоўя
	9.

	Тры высокіх будынкі
	Тры высокія будынкі
	структура словазлучэння
(дапасаванне)
	10.

	Дзякаваць настаўніка
	Дзякаваць настаўніку
	структура словазлучэння

(кіраванне)
	11.

	Нам радасна бачыць. Як прыгажэе родны Мінск.
	Нам радасна бачыць ,як прыгажэе родны Мінск.
	парушэнне межаў сказа
	12.

	Вакол вогнішча сядзелі і размаўлялі група аднакласнікаў.
	Вакол вогнішча сядзела і размаўляла група аднакласнікаў.
	парушэнне сувязі паміж дзейнікам і выказнікам
	13.

	Калі пачалася вайна, яго мабілізоўваюць у армію.Ён накіроўваецца ў Санкт –Пецярбург і з лёгкасцю паступіў у інстытут.
	Калі пачалася вайна, яго мабілізавалі  ў армію.Ён накіраваўся ў Санкт –Пецярбург і з лёгкасцю паступіў у інстытут.
	парушэнне суаднесенасці трывання і часу дзеяслоўных формаў
	14.

	Едучы ў цягніку,у мяне прапалі рэчы.
	У мяне прапалі рэчы, калі я ехаў у цягніку.
	памылкі ў пабудове сказаў з дзеепрыслоўнымі зваротамі
	15.

	Каля дарогі ляжалі паваленыя дрэвы бурай.
	Паваленыя бурай дрэвы ляжалі каля дарогі.
(Дрэвы, паваленыя бурай, ляжалі каля дарогі).
	памылкі ў пабудове сказаў з дзеепрыметнымі зваротамі
	16.

	На пасяджэнні савета класа гаварылі пра збор макулатуры, металалому і аб дапамозе шэфам.
	На пасяджэнні савета класа гаварылі пра збор макулатуры, металалому.
Абмяркоўвалі, што трэба папрасіць дапамогі ў шэфаў.
	памылкі ў пабудове сказаў з 

аднароднымі членамі
	17.

	Ужо неяк пад восень сказала Аленка Сцепку,што я хачу працягваць вучобу.
	Ужо неяк пад восень сказала Аленка Сцепку,што  хоча  працягваць вучобу.
	памылкі ў пабудове сказаў з 

ускоснай мовай
	18.

	Вася хуценька паабедаў і пабег у валейбол.
	Вася хуценька паабедаў і пабег гуляць  у валейбол.
	пропуск слоў у сказе
	19.

	Ён выйшаў з ужо кепскім настроем.
	Ён выйшаў  ужо з кепскім настроем.
	няўдалы парадак слоў у сказе
	20.

	Маці, яна заўседы намагалася дапамагчы мне.
	Маці заўседы намагалася дапамагчы мне.
	дубліраванне дзейніка
	21.


4.Работа над маўленчымі памылкамі *
	Знаходжу 

сказ з памылкай
	Запісваю правільны варыянт
	Тлумачу 

від памылкі
	№

	Уверсе нешта звінела, як быццам нехта гуляў на дудачцы.
	Уверсе нешта звінела, як быццам нехта іграў  на дудачцы.
	слова ўжыта з неўласцівым яму значэннем
	1.

	На паляўнічага накінуўся пажылы мядзведзь.
	На паляўнічага накінуўся стары мядзведзь.
	парушана лексічная спалучальнасць слоў
	2.

	Народ мог узнаць пра падзеі , якія былі ў далекім прошлым.
	Народ мог даведацца пра падзеі , якія былі ў далекім мінулым.
	выкарыстанне русізмаў
	3.

	Ён шырока расчыніў вочы.
	Ён шырока расплюшчыў вочы.
	ужыванне сінонімаў,

блізкіх па значэнні слоў
	4.

	Нам важна абагуліць матэрыял.
	Нам важна абагульніць матэрыял.
	ужыванне паронімаў
(аднакараневых слоў з розным значэннем)
	5.

	Народныя песні спявалі маладыя маладзіцы.
	Народныя песні спявалі маладзіцы.
	ужыванне лішняга слова

	6.

	Шмат твораў стварыў Янка Купала для дзяцей.
	Шмат твораў напісаў Янка Купала для дзяцей.
	ужыванне адзін каля аднаго(або блізка) аднакараневых слоў
(таўталогія)
	7.

	Ён прыехаў з Брэста. Як толькі ён адчыніў дзверы, людзі кінуліся да яго.
	Уладзімір  прыехаў з Брэста. Як толькі мужчына  адчыніў дзверы, людзі кінуліся да яго.
	паўтарэнне аднаго і 

таго ж слова побач
	8.

	Школьнікі рынуліся ўручаць букеты кветак любімым настаўнікам.
	Школьнікі пабеглі ўручаць букеты кветак любімым настаўнікам.
	ужыванне слова іншай стылявой афарбоўкі
	9.

	Высокі ўраджай кіяхоў на палях краіны вывеў гаспадарку  на першае месца ў раёне.
	Высокі ўраджай кукурузы на палях краіны вывеў гаспадарку  на першае месца ў раёне.
	неапраўданае ўжыванне прастамоўных і дыялектных слоў і выразаў
	10.

	Абдумваючы адказ на пытанне , вучань нахмурыў чало.
	Абдумваючы адказ на пытанне , вучань нахмурыў лоб.
	неразмежаванне лексікі розных гістарычных эпох
	11.

	Настаўнік прапанаваў вучню прачытаць яго даклад.
	Настаўнік прапанаваў вучню ,каб ен прачытаў свой даклад.
	недакладнае ўжыванне 
асабовых(указальных займеннікаў)
	12.

	Мы жылі ў палатцы. Палатка стаяла на беразе. Ен быў абрывісты.На беразе раслі сосны. Яны былі стромкія.
	Мы жылі ў вялікай палатцы. Палатка стаяла на беразе ракі. Ен быў высокі,абрывісты.На беразе раслі сосны. Яны былі стромкія.
	беднасць і аднастайнасць 
сінтаксічных канструкцый
	13

	Сарамлівасць, на маю думку,дарэчы,напрыклад,
сведчыць пра сціпласць.
	Сарамлівасць, на маю думку, сведчыць пра сціпласць.
	неабгрунтаванае выкарыстанне сродкаў сувязі
(злучнікаў,
злучальных слоў, пабочных слоў,
лексічных паўтораў)
паміж сказамі і сэнсавымі часткамі
	14


*Можна выконваць вусна[image: image1]












24

